
 سخنگوی شورای نگهبان:
در قانون جدید عنوان ردصلاحیت حذف شده 

مبنای ما   در شورای نگهبان قانون است 
 نگاه حزبی، سیاسی و جناحی نداریم

سخنگوی شورای نگهبان در خصوص برنامه این شورا 
برای توجه به مؤلفه های چهارگانه مقام معظم رهبری 
مشارکت، امنیت، سلامت و رقابت انتخابات اظهار داشت:  
اساسا این چهار راهبردی که ابتدای سال مقام معظم رهبری 
بر آن تاکید فرمودند، مواردی است که باید مورد توجه همه 
دست اندرکاران انتخابات باشد و هر دستگاهی که در حوزه 
انتخابات وظیفه دارد، باید در جهت تحقق این راهبرد ها تلاش 
کند. برخی از دستگاه ها ممکن است در تحقق راهبردی نقش 
پررنگ تر و جدی تری داشته باشند و برخی از دستگاه ها هم 
ممکن است نقش کمرنگ تر یا فرعی تری داشته باشند، اما به 
هر حال همه دستگاه های مرتبط با انتخابات در این زمینه 
مسئولیت دارند. برای شورای نگهبان هر ۴ راهبرد مربوط 
به انتخابات مهم است و آنچه در توان داریم، به کار می گیریم 
و برنامه ریزی می کنیم تا کار ها به نحو شایسته انجام شود. 
هادی طحان نظیف در خصوص برنامه شورای نگهبان برای 
تحقق مؤلفه افزایش مشارکت در انتخابات پیش رو گفت:  
عوامل مختلفی در برگزاری یک انتخابات خوب دخیل است؛ 
شکی نیست که در این زمینه باید دستگاه های برگزارکننده 
انتخابات هماهنگی کافی را با هم داشته باشند مثلا باید 
تدابیری شود تا فرایند اخذ رأی از مردم در روز انتخابات به 
سهولت انجام شود و با اشکالی مواجه نشود. نسبت به این 
موضوع باید هماهنگی هایی از همین ایام انجام داد لذا ما از 
ابتدای سال چندین جلسه با دستگاه های مرتبط با انتخابات 
برگزار کرده ایم و در این جلسات سعی بر آن بوده است که 
هماهنگی های لازم بین دستگاه ها فراهم شود. وی افزود: 
این جلسات بیشتر با رویکرد آسیب شناسانه بوده است به این 
معنا که سعی کرده ایم، راجع به مشکلات ادوار قبلی انتخابات 
بحث و تبادل نظر کنیم و تاکیدمان بر این بوده که تدبیر کنیم 
تا در انتخابات پیش رو این آسیب های ولو جزئی، پیش پای 
مردم نباشد؛ لذا به دنبال آن هستیم که انتخابات اسفندماه 
با سهولت بیشتری برگزار شود. طحان نظیف در خصوص 
عوامل یا مسائل موثر  دیگر در افزایش میزان مشارکت مردم 
در انتخابات بیان کرد:  هم دستگاه های مختلف وظیفه دارند 
درباره این ۴ راهبرد مورد توجه رهبر انقلاب برای انتخابات 
اقدام کنند و هم مسائل مختلفی از جمله بحث معیشتی مردم 
در این موضوعات اثرگذار و دخیل است که باید مورد توجه 

دست اندرکاران و مسئولان باشد. 

     از حضور همه سلایق استقبال می کنیم
از در  سخنگوی شورای نگهبان در خصوص هدف 
نظرگرفتن مرحله پیش ثبت نام در اصلاح قانون انتخابات 
مجلس اظهار کرد:  پیش ثبت نام در اصلاحیه قانون 
پیش بینی شده و این اولین بار است که در انتخابات مجلس 
»پیش ثبت نام« انجام می شود و البته با استقبال مردم هم 
مواجه شده است. ما در این مرحله با داوطلب مواجه نیستیم، 
بلکه با متقاضیانی مواجه هستیم که باید مدارک خود را در 
سامانه بارگذاری کنند و سپس از سوی نهاد های ذیربط 
صحت سنجی می شود. برای مثال، ممکن است وزارت علوم 
مدرک یک متقاضی را معتبر نداند که در نتیجه این فرد 
نمی تواند ثبت نام نهایی خودش را انجام دهد. ما شنیدیم 
در همین ایام هم برخی از افرادی که پیش ثبت نام انتخابات 
مجلس را انجام دادند، مدرک کارشناسی ارشد نداشتند و با 
مدارک پایین تر پیش ثبت نام کردند. فلسفه پیش ثبت نام 
انتخابات مجلس همین است که متقاضیان صحت سنجی 
می شوند و به آنان پاسخ داده می شود و مشخص می شود 
که می توانند ثبت نام اصلی انجام دهند یا خیر. وی ادامه 
داد:  پیش ثبت نام انتخابات مجلس درباره موضوعات شکلی 
و عینی مانند مدرک تحصیلی، سن و خدمت نظام وظیفه و 
عدم سوءپیشینه در محکومیت های ذکر شده در قانون از 
سوی متقاضیان انتخابات مجلس است. ما در این مرحله به 
بررسی صلاحیت ها ورود نمی کنیم و مبنای ما ثبت نام نهایی 
انتخابات مجلس شورای اسلامی است، در ادوار قبلی انتخابات 
شاهد بودیم بعضا افرادی ثبت نام می کردند و بعد از انتخابات 
مشخص می شد مدرک تحصیلی آنان مورد پذیرش برخی از 
دستگاه های تخصصی از جمله وزارت علوم نیست. آنان کلی 
هزینه و تبلیغات می کردند و بعد از انتخابات مشخص می شد 
مدرک شان مورد تأیید مرجع تخصصی یعنی وزارت علوم 
قرار نگرفته است. طحان نظیف اذعان کرد: شورای نگهبان 
نگاه حزبی، سیاسی و جناحی به افراد و جریان های سیاسی 
ندارد و ما در انتخابات از حضور همه سلایق که در چارچوب 
قانون باشند، استقبال می کنیم و حضور آنان در انتخابات را 
فرصتی برای حل مشکلات کشور می دانیم. شورای نگهبان 
در بررسی صلاحیت ها به جناح سیاسی افراد نگاه نمی کند. 
از زمان پیروزی انقلاب اسلامی ایران تاکنون انتخابات های 
متعددی برگزار کردیم که جریانات سیاسی مختلف با همین 
شیوه از صندوق های رأی بیرون آمدند و به مردم خدمت 
کردند و بعضا جای خودشان را به گروهی کاملا متفاوت دادند. 
ما در ادوار مختلف دیدیم که مجلسی رفته و مجلس دیگری با 
رویکردی سیاسی کاملا متفاوت روی کار آمده است، یا دولتی 
رفته و دولت بعدی کاملا به لحاظ سیاسی از قبلی متفاوت 
بوده است؛ لذا مبنای ما در شورای نگهبان قانون است و نگاه 
حزبی، سیاسی و جناحی به اشخاص و گروه ها و جریانات 
نداریم و مبنای عمل ما همواره قانون بوده، هست و خواهد بود. 
وی تصریح کرد:  در قانون اخیر عنوان ردصلاحیت حذف شده 
است ما الان با سه عنوان تأییدصلاحیت، عدم تأییدصلاحیت 
و عدم احراز مواجه هستیم و این هم یکی از اصلاحات جزئی 

قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی است.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: نامش صادق محصولی 
است اما حتی اگر مثل این مقطع دبیرکل جبهه پایداری هم 
شود، نمی توان او را دور از احمدی نژاد و برخی رفتارهای مشابه 
مرد نارمک نشین ارزیابی کرد. محصولی تا پیش از کابینه نهم 
چندان چهره شناخته شده ای نبود اما زمانی که احمدی نژاد 
او را ابتدا به عنوان مشاور و سپس  وزیر کشور معرفی کرد، 
معروف شد. اما چرا احمدی نژاد اقدام به انتخاب محصولی کرد؟ 
»آفتاب« این آشنایی را چنین روایت کرده بود: »دو سال بعد 
از پیروزی انقلاب  و در دوران وزارت کشور آیت ا... محمدرضا 
مهدوی کنی، صادق محصولی که به نوعی چهره معتمد وزیر 
وقت کشور به شمار می رفته از سوی وی ماموریت می یابد تا 
برای برقراری امنیت مناطق ناآرام شمال غرب، راهی زادگاه خود 
یعنی ارومیه شود. پس از حدود یکسال حضور   صادق محصولی 
در این استان، وی علاوه بر فرمانداری ارومیه، فرماندهی منطقه 
5 سپاه - که استان های آذربایجان  غربی، شرقی و اردبیل را 
شامل می شد- را نیز عهده دارد شد. در همان زمان محمود 
احمدی نژاد، بخشدار ماکو و سپس فرماندار خوی می شود. 
مشایی هم از نیرو های سپاه تنکابن است که بعدها با پیوستن 
به وزارت اطلاعات و به دلیل علاقه به مسائل قومی و کرد ها 
راهی این منطقه شده و در جایگاه عضو شورای تامین با این 
حلقه لینک پیدا می کند. آنها حلقه  ای را پایه گذاری می کنند 
که بعدها به »حلقه ارومیه یی«ها موسوم شد و اعضای مرکزیت 
آن در استانداری اردبیل، کردستان، شهرداری تهران و سپس 
ریاست جمهوری، استراتژی حرکتی خود را پی می گیرند« 
ساده انگاری است که تصور شود، این رفاقت و دوستی ناگهان 
تمام شده است. رابطه احمدی نژاد و مشایی حتی به واسطه 
ازدواج دختر و پسر آنها ماندگار شد و پایانی برای آن متصور 
نیست اما محصولی در مقطعی سعی کرد تا القا کند که دیگر 
ارتباطی میان او و احمدی نژاد وجود ندارد. او حتی در سال 95 
تاکید کرده بود که »آقای احمدی نژاد از دوستان صمیمی من 
هستند.« و در عین حال گفته »دلیل آن که دو سال آخر ریاست 
جمهوری شان با ایشان نبودم، چرخش کامل مواضع شان 
نسبت به سال 8۴ بود.« بر اساس این اظهارات به نظر می رسد او 
هنوز دوست صمیمی احمدی نژاد است چرا که سابقه همکاری 
آنها در غرب کشور و سپس دولت چندان ساده نبود که بخواهد 
به آسانی تمام شود. برای جدایی او از تیم احمدی نژاد باید به 
اظهارات محمد مهاجری، فعال سیاسی اصلاح طلب هم توجه 
داشت:»سال 88 برای بسیاری از نخبگان حتی در جریان 
اصولگرا مشهود بود که دولت احمدی نژاد دچار سوءتدبیر و 
ضعف عملکرد است و با وجود پول پاشی هایی که انجام داده 
ممکن است، سقوط کند.« شاید دلیل القای جدایی محصولی 

از این تیم هم به همین دلیل باشد. 

   احمدی نژادی نافی احمدی نژاد
اکنون صادق محصولی دبیرکل جبهه پایداری است، 
همان تشکیلاتی که در ابتدای تاسیس به عنوان تشکیلات 
احمدی نژادی ها شناخت شد اما به تدریج سعی کرد این انتساب 
را از خود دور کند و در این راستا چند انتقاد از احمدی نژاد 
کرد اما عضویت لنکرانی، محصولی، طیب زاده و... که اعضای 

دولت های او بودند، این انتقادات را غیرواقعی نشان می دهد. 

   پیشرفت پنهان در سیاست 
صادق محصولی زودتر توانست در جاده سیاست موفق شود 
تا جایی که به دبیرکلی جبهه پایداری رسید و مدتی است 
تحرکات پررنگی دارد. به عنوان  نمونه او که فرمانده سپاه 
منطقه 5 »آذربایجان شرقی و غربی« و  مسئول بازرسی سپاه 
پاسداران بود اما اکنون می گوید: »دخالت نیروهای مسلح 
و نهادهای حاکمیتی در انتخابات تحت هر بهانه ای خلاف 
شرع است.« اظهاراتش درست است اما ملاحظه ای در بیان 
آن نداشت و می توان آن را نوعی تبلیغات برای خود و گروهی  
دانست که سازماندهی آن را برعهده دارد. روز دیگر گفت: 
»موضوع مهم دیگر این است که ما نباید در مسائل مهم کشور 
به دنبال معامله باشیم و برخی ها منظورشان از تعامل همین 

معامله ها و لابی های سیاسی و بده بستان هاست و به  تعبیری در 
جریان ارائه نفرات برای حضور در لیست های انتخاباتی به دنبال 
سهم خواهی هستند.« محصولی درصدد جلوس بر کرسی های 
مهم تری است و در این مسیر رفتارهایی دارد که علاوه بر نمایان 
کردن تعلق خاطر او به تفکرات احمدی نژادی، از هجمه به آنانی 
حکایت دارد که مانع خود می پندارد. محمدباقر قالیباف همواره 
مورد انتقاد احمدی نژادی ها بوده و محصولی هم همین دیدگاه 
را دارد. در این راستا مجتبی توانگر، نماینده مردم تهران در 
مجلس در توئیترش نوشت: »آقای صادق محصولی دبیرکل 
محترم حزب پایداری! ظاهرا تمایل دارید در انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰، نقش فعال ایفا کنید، سلمنا. ولی بدانید و به 
نمایندگان همراه خود در مجلس تفهیم کنید که مسیر پاستور 

از تخریب بهارستان نمی گذرد.«

   تفاوت و شباهت
و  محصولی  تصمیم گیری  و  رفتاری  شباهت های 
احمدی نژاد زیاد است اما محصولی بر خلاف مرد نارمک نشین 
سیاست سکوت را دنبال می کند و نمی خواهد مورد هجمه 
قرار گیرد. تفاوت هایی هم میان آنها هست مانند ثروت 
محصولی که قابل مقایسه با دارایی  های احمدی نژاد نیست. 
در نهایت می توان اذعان داشت محصولی یک احمدی نژاد 

پولدار است و بس.
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تحرکات »صادق محصولی« برای رسیدن به قدرت

نوبت احمدی نژادِ پولدار!
   در مسیر احمدی نژاد اما ساکت و آرام

آرمان ملی - حمید شجاعی: شاید کمتر کسی تصور 
می کرد که پس از به نتیجه نرسیدن مذاکرات احیای برجام 
میان طرفین و حتی پس از آن مذاکرات سه جانبه میان ایران، 
آمریکا و معاون هماهنگ کننده سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
قطر طرفین باز هم بتوانند در موضوعی جدای از برجام و توافق 
هسته ای با هم به مذاکره پرداخته و به نتیجه برسند. اما به نظر 
می رسد در موضوع جدید یعنی تبادل زندانیان تهران و واشنگتن 
بسیار زودتر از آنچه فکرش می شد به توافق رسیدند و نتیجه 
این شد که در ازای آزادی 5 زندانی آمریکایی حاضر در ایران 
6 میلیارد دلار از پول های بلوکه شده ایران در برخی کشورها 
چون کره جنوبی و عراق و همچنین چند ایرانی زندانی در آمریکا 
آزاد شوند. هر چند که تجربه ثابت کرده این مسیر توافق بیش 
از سایر روش ها نتیجه داده و در مقاطع و ادوار قبلی نیز شاهد 
تبادل زندانیان در ازای آزادسازی بخشی از دارایی های بلوکه 
شده ایران بوده ایم. شاید مهم ترین این تبادلات نیز در ۲6 دیماه 
9۴ رقم خورد و جیسون رضائیان، جاسوس آمریکایی در جریان 
تبادل زندانیان به همراه میرزایی حکمتی و سعید عابدینی، دیگر 
زندانیان آمریکایی در ایران آزاد و راهی آمریکا شدند و در عوض 
دولت وقت اوباما  ۱.7 میلیارد دلار از دارایی های بلوکه شده ایران 
را آزاد کرد. هر چند که سال ها بعد نیز در دولت حسن روحانی بنا 
بود که مجددا در قبال تبادل زندانیان بخش دیگری از دارایی های 
ایران آزاد شود، اما مراتب آن طور که باید پیش نرفت و با تغییر 
دولت نیز این پروژه مسکوت ماند. اما حال در دولت سیدابراهیم 
رئیسی مجددا این موضوع طرح و با طرف آمریکایی توافق شده 
است. برخی معتقدند که تبادل زندانیان را می توان گام نخست 
برای رسیدن به یک توافق نانوشته  دانست. گامی که به نظر 
می رسد بخشی از یک توافق بزرگ باشد. حال پرسش اینجاست 
که توافق اخیر می تواند زمینه ساز و زمینه پرور تعامل و توافق در 
سایر زمینه ها نیز باشد یا اینکه در همین جا متوقف خواهد ماند؟ 
آن طور که مقامات آمریکایی گفته اند و برخی تحلیلگران داخلی 

معتقدند این مذاکرات ادامه پیدا خواهد کرد حال چگونه باید 
منتظر ماند و دید. 

   از استقبال اروپا تا انتقاد شدید جمهوری خواهان
توافق ایران و آمریکا در راستای تبادل زندانیان دو کشور از قرار 
5 زندانی آمریکایی و چند زندانی ایرانی در آمریکا و همچنین 
آزادسازی 6 میلیارد دلار از دارایی های بلوکه شده ایران در 
کره جنوبی و عراق هر چند که برای دو کشور از جهتی توافقی 
مهم مؤثر است و کشورهای میانجی منطقه همچون عمان و قطر 
نیز از آن حمایت می کنند و اتحادیه اروپا نیز از آن استقبال کرده 
است. چه اینکه پیتر استانو، سخنگوی مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا گفته؛ ما از آزادی چهار آمریکایی از زندان اوین که 
اکنون در حبس خانگی به سر می برند، استقبال می کنیم. اما به 
نظر می رسد که درون آمریکا به جز دموکرات ها و دولتمردان دولت 
بایدن جریان مقابل یعنی جمهوری خواهان به طور کل با این اقدام 
دولت بایدن مخالفند و انتقادات شدیدی را نیز به این اقدام دولت 
وارد ساختند. چنانکه مایک پنِس، معاون دونالد ترامپ، در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »در حالی که من از آزادی 5 آمریکایی 
استقبال می کنم، مردم آمریکا باید این را بدانند رئیس جمهور 
بایدن بزرگ ترین باج در تاریخ آمریکا را به تهران پرداخت کرده 
است.« همچنین مایک پامپئو، وزیر خارجه آمریکا در دولت 
ترامپ نیز در ایکس نوشت: »آزادکردن 6 میلیارد دلار برای اینکه 
5 آمریکایی بتوانند به نوع دیگری از زندان بروند، توافق افتضاحی 
است.« تام کاتن، سناتور جمهوری خواه آمریکایی هم در واکنش 
به توافق ایران و آمریکا، بایدن را به »رقصیدن به ساز ایران« متهم 
کرد. اما شاید موضع شدید تر را رونالد دی سانتیس، فرماندار 
فلوریدا و نامزد جمهوری خواهان در انتخابات ریاست جمهوری 
۲۰۲۴ اتخاذ کرد که اتفاقا مواضع ضدایرانی بسیار زیادی دارد. 
وی در موضع اخیر خود در خصوص توافق ایران و آمریکا بر ای 
تبادل زندانیان و آزاد سازی 6 میلیارد دلار از دارایی های ایران در 

شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »بایدن به طور شرم آوری تسلیم 
شده است. این غرامت 6 میلیارد دلاری به ایران کمک خواهد کرد 

تا تسلیحات هسته ای بسازد و به روسیه کمک برساند.«

  تبادل زندانیان روزنه امید آغاز مذاکرات هسته ای
یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص توافق ایران و 
آمریکا در تبادل زندانیان و اینکه این توافق می تواند پیش زمینه 
گام های بعدی باشد، اظهار داشت: این ماجرا به بخش جدیدی 
از استراتژی جدید آمریکا تحت عنوان محدودسازی تنش باز 
می گردد. محدودسازی تنش همان طور که از اسمش بر می آید 
تمایل دارد که تنش ها را در حوزه های تنش زا محدود کند. از 
حوزه های تنش زا میان تهران و واشنگتن می توان به برنامه 
هسته ای، زندانیان ایرانی و آمریکایی و همچنین ترتیبات امنیتی 
منطقه اشاره کرد. هادی خسرو شاهین به »آرمان ملی« گفت: 
نکته ای که وجود دارد تبادل زندانیان را باید بخشی از این توافق 
بدانیم. دیگر اینکه استارت توافق ایران و آمریکا با تبادل زندانیان 
خورده نشده بلکه استارت آن تقریبا از اواخر ماه می )خرداد( و ماه 
ژوئن )تیر( قبل از نشست شورای حکام و همکاری های بین ایران 
و آژانس شروع شد که در قبال آن آمریکایی ها بخشی از منابع 
ایران را در عراق برای پرداخت بدهی های ایران آزاد کردند. وی 
افزود: بنابراین باید تبادل زندانیان را گام دوم در قالب استراتژی 
محدودسازی تنش قلمداد کنیم و به نظر می آید نشانه هایی 
وجود دارد، اخبار و اطلاعاتی که رسانه های غربی منتشر کردند 
که گام سوم در حوزه ترتیبات امنیتی نیز به تناسب گام های دیگر 
که تدریجا موضوعی و موردی جلو می رود و طرفین تمایل دارند 
که تنش ها را محدود کنند و بکاهند. خسرو شاهین تصریح کرد: 
می توانیم در ماه های آینده به جز نهایی شدن تبادل زندانیان 
همکاری بین ایران و آژانس را ببینیم. ضمن اینکه می تواند به رغم 
موانع جدی موجود برای آغاز مذاکرات هسته ای روزنه امید را در 

این حوزه نیز باز کند. 

بررسی موضع غربی ها  نسبت به توافق ایران و آمریکا

استقبال اروپا؛ حمله جمهوری خواهان 
      هادی خسرو شاهین در گفت و گو با »آرمان ملی«:   تبادل زندانیان گام دوم استراتژی محدودسازی تنش آمریکاست

 برای رسیدن به  بهارستان 
چه  کارهایی که نمی شود

سوالی برای تخریب
کدام فرزند آقای هاشمی از تحریم  های 

ترامپ حمایت کرد؟

طالقانی:  یاسمین  ملی–  آرمان 
برایشان اهمیت ندارد که نتیجه اقداماتشان 
چه بازخوردی در افکار عمومی دارد. برای 
رسیدن خود و همفکرانشان به مجلس از هر 
روشی استفاده می کنند. نمونه آخر آن اقدام 
اخیر صداوسیما بود.  ۲۰ مرداد، در جریان 
یک مسابقه تلویزیونی از شبکه افق سیما 
سوال عجیبی درباره فرزندان آیت ا... هاشمی 
رفسنجانی مطرح شد که کاربران شبکه های 
اجتماعی را به واکنش واداشت. در جدیدترین 
قسمت از مسابقه تلویزیونی رخداد که از شبکه 
افق پخش می شود، محسن قره شیخ لو، مجری 
برنامه، از یک گروه از شرکت کنندگان پرسید: 
»کدام یک از فرزندان آقای هاشمی رفسنجانی 
به طور علنی از تحریم  های ترامپ علیه ایران 
حمایت کرد؟« و سپس چهار گزینه را که 
نام فرزندان آیت ا... اکبر هاشمی رفسنجانی 
است خواند: »یاسر، فاطمه، فائزه و مهدی«. 
طرح این سوال در یک مسابقه تلویزیونی که 
عنوان »نخستین مسابقه سیاسی تلویزیون« 
را یدک می کشد، از نظر بسیاری از کاربران 
شبکه های اجتماعی عجیب بوده و واکنش های 
متفاوتی به دنبال داشته است. شبکه افق در 
معرفی این مسابقه این طور نوشته است: »این 
مسابقه تلویزیونی مربوط به تاریخ معاصر کشور 
عزیزمان ایران است که شرکت کنندگان آن 
ذیل دو گروه دو نفره با هم به رقابت می پردازند 
که حضور در آن نیازمند داشتن اطلاعات 

مناسب در زمینه تاریخ معاصر است.« 

   تخریب هاشمی ها در برنامه صداوسیما
صداوسیما و برخی جریان های سیاسی در 
زمان حیات آیت ا... هاشمی بارها به تخریب 
ایشان می پرداختند و می پردازند. مرداد 99 
محسن هاشمی گفت: »با وجود این، درخواست 
رسمی آیت ا... هاشمی رفسنجانی برای در 
اختیار گذاردن فرصت قانونی پاسخگویی به 
اتهامات مطرح شده علیه ایشان، تا روز پایانی 
حیاتشان پاسخ داده نشد و متاسفانه طی پنج 
سال سپری شده از رحلت ایشان نیز این روند 
هتاکی و تخریب از سوی افراطیون همچنان در 
تریبون های رسمی کشور از جمله صداوسیما 
تداوم یافته است.«  اکنون که آیت ا... هاشمی در 
قید حیات نیست سعی در تخریب فرزندانشان 
دارند. فائزه هاشمی اکنون در زندان است و 
دوران محکومیت خودش را می گذراند اما 
یادآوری آنچه او گفته بود و طرح نام تمام 
فرزندان آیت ا... هاشمی معنای جز تخریب 
سیاسی جریانی نیست که رقیب انتخاباتی 
دلواپسان است. صداوسیما بارها با همین 
... هاشمی پرداخته  هدف به تخریب آیت ا
بود واین اقدام تا جایی پیش رفت که محمد 
هاشمی برادر آیت ا... هاشمی رفسنجانی گفت: 
»صداوسیما که آقای هاشمی را ممنوع الصدا و 
ممنوع التصویر کرده و هیچ چیز در مورد ایشان 
نمی گوید.« وی افزود: »گاها ایشان را تحریف 
می کنند. همچنین در دهه فجر با اینکه آقای 
هاشمی از استوانه های انقلاب بود یک کلمه از 
ایشان گفته نمی شود.« محمد هاشمی ادامه 
داد: »این تحریف ها در مورد همه مناسبت ها 
وجود دارد.« وی گفت: »در مراسم رحلت 
ایشان نیز همچنین صداوسیما و رسانه های 
وابسته به جریان اصولگرا نسبت به آقای 
هاشمی یا سکوت می کنند یا ایشان را تحریف 
می کنند.« مرداد 99 هم محسن هاشمی، 
فرزند آیت ا... هاشمی رفسنجانی در نامه ای 
خطاب به رئیس صداوسیما از برخی برنامه های 
صداوسیما در خصوص تجمل گرایی نشان 
دادن مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی انتقاد 
کرد. حجت الاسلام سید مهدی طباطبایی، 
عضو جامعه روحانیت مبارز در سال 95 به 
شبکه اول آمد و در بخش هایی از صحبت هایش 
گفت: »صداوسیما مدام گله می کند که چرا 
مردم ماهواره می بینند و چرا بیننده صداوسیما 
کم شده است، من وظیفه دارم بگویم که 
صداوسیما اگر از آقای هاشمی تجلیل نکند، 
مردم را از دست خواهد داد، مردم فقط آن چهار 
نفری نیستند که شما فکر می کنید او تنها یک 

خبردار و اهل خبر نبود، او مجتهد بود.«

   جبلی چه می گوید؟
این  روند  در شرایطی است که پیمان 
جبلی، رئیس صداوسیما اخیرا گفته است: 
در همه دوره های انتخابات در صداوسیما 
این بحث وجود داشته که آیا نتیجه انتخابات 
برای این رسانه اهمیت دارد تا مجلس همسو 
بیاید یا اینکه مشارکت مردم بالا باشد؟ مقام 
معظم رهبری روی بالاترین میزان مشارکت 
تأکید داشته اند و صرف اجرای قانون و با ورود 
افراد تأیید صلاحیت شده، انتخابات باید با 
بالاترین مشارکت برگزار شود. رئیس سازمان 
صداوسیما از مسئولان این سازمان خواست 
در برنامه هایشان، فضای رقابت گفتمانی 
را در مسائل اساسی کشور برای نامزد های 
انتخابات فراهم کنند و برای این هدف، از 
امکانات رسانه ای صداوسیما در فضای مجازی 
هم استفاده شود. پیمان جبلی یادآور شده 
است که »نمایندگان مجلس تا آخرین روز 
نمایندگی، حق استفاده از امکانات را در رسانه 

ملی دارند.«
قهر با  صندوق جز 

ضرر نیست 

رابطه دولت ومجلس مانند قبل نیست. رشیدی کوچی، 
نماینده مجلس یازدهم معتقد است این مجلس بنا را بر تعامل 
حداکثری با دولت گذاشت تا در شرایط بحرانی بتواند با کم کردن 
حواشی در جهت بهتر شدن اوضاع به دولت کند. اما این تعامل 
آن قدر بالا رفت که  برخی به اشتباه به این نتیجه رسیدند که 
مجلس در اختیار دولت است اما مجلس بعدی حتما به دولت 
خیلی سخت خواهد گرفت. دولت اقداماتی که انجام می دهد، 
خیلی بیشتر از تلاش کاندیداهایی است که می خواهند در 
انتخابات مجلس شرکت کنند و ما چنین رفتاری را تا به حال از 
هیچ دولتی مشاهده نکرده ایم که این گونه وارد عرصه انتخابات 
شوند. اما قهرکردن با صندوق های رأی جز ضرر برای آحاد مردم 
چیزی به دنبال ندارد و با ۵۰ نماینده آزاداندیش در مجلس هم 

می شود کارهای بزرگ کرد.

ارتباط احزاب 
با بدنه جامعه 

قطع است

پیش ثبت نام نامزدهای انتخابات مجلس در حال انجام 
است و قریب به 3۰ هزار نفر تاکنون پروسه پیش ثبت نام را 
تکمیل کردند. حال سوال این است که در انتخابات پیش رو 
مردم به چه گروه و جریانی بیشتر اقبال می کنند؟ مهدی عرب 
صادق فعال سیاسی گفت: امروز مردم قدرت تشخیص بالایی 
دارند، اگر ما امروز شعار دهیم با لبخندی تلخ از کنار آن عبور 
می کنند. در واقع در لبخند مردم هزاران حرف مستتر است. 
امروز دلیل آنکه ارتباط احزاب با بدنه جامعه قطع است، آن 
است که احزاب اساسا بر مبنای ارتباط با مردم شکل نگرفتند. 
جز یک یا دو حزب، حزب دیگری در کشور نداریم. احزاب 
غالبا تشریفاتی، فرمایشی و کاغذی هستند چون اکثریت 
قریب به اتفاق آنها توانایی ساماندهی 3۰۰ نفر را برای برگزاری 

کنگره ندارند.


